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Аннотация. Минимальная детектируемая активность (МДА) – важная техническая ха-

рактеристика гамма-спектрометров и радиометров, предназначенных для измерения малых 

количеств радионуклидов. МДА характеризует нижний порог обнаружения прибора. Однако 

во многих публикациях, а также в российских нормативных документах наблюдается смеши-

вание понятия МДА с понятиями из теории точности (погрешности) измерений. Очевидно, 

что погрешность является отдельной интервальной характеристикой аппаратуры, не связанной 

напрямую с МДА. В настоящей статье сделана попытка однозначно и сравнительно просто 

определить понятие «МДА» на основе теории обнаружения. Приводятся методы и формулы 

для определения МДА гамма-спектрометра или радиометра.
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Abstract. Minimum Detectable Activity (MDA) is an important technical characteristic 

of gamma spectrometers and radiometers designed to measure small amounts of radionuclides. 

MDA describes the instrument’s lower detection threshold. However, in many publications, as 

well as in Russian normative documents, there is a mixing of the notion of MDA with notions 

from the theory of accuracy (error) of measurements. Obviously, the error is a separate interval 

characteristic of the instrument, not directly related to the MDA. In the present paper an attempt 

is made to unambiguously and relatively simply define the concept of «MDA» on the basis of the 

theory of detection. Methods and formulas for determining the MDA of a gamma spectrometer or 

radiometer are given.

Key words: minimum detectable activity, detection, probability, radionuclides, gamma-

spectrometry, radiometry.


